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ABSTRAK 

Skripsi dengan judul “Pengaruh Model Pembelajaran Auditory, 

Intellectually, Repetition (AIR) Berbantuan Media Flash Card Math terhadap 

Hasil Belajar Siswa Materi Aritmatika Sosial di SMPN 2 Sumbergempol 

Tulungagung” ini ditulis oleh Achmad „Illiyin, NIM. 12204193222, program  

studi Tadris Matematika, Fakultas Tarbiyah dan Ilmu Keguruan, Universitas 

Islam Negeri Sayyid Ali Rahmatullah Tulungagung, Pembimbing Nur Cholis, 

S.Pd.I., M.Pd. 

Kata kunci : Model Pembelajaran Auditory, Intellectually, Repetition 

(AIR); Media Flash Card Math; hasil belajar; aritmatika sosial 

Penelitian ini dilatarbelakangi oleh hasil belajar siswa di Indonesia yang 

masih rendah. Serta, proses pembelajaran matematika yang berada di sekolah 

penelitian yang masih monoton dan kurang menarik. Hal itu, menyebabkan siswa 

kurang semangat dan tidak dapat fokus dalam pembelajaran. Sehingga, 

berdampak pada menurunnya hasil belajar siswa. Salah satu upaya pengaruh 

terhadap hasil belajar adalah menggunakan model pembelajaran Auditory, 

Intellectually, Repetition (AIR) Berbantuan Media Flash Card Math. Model 

Pembelajaran Auditory, Intellectually, Repetition (AIR) menerapkan model 

pembelajaran menyimak, berfikir, serta pengulangan yang dapat membatu 

keefektifan siswa dalam pembelajaran. Serta, berbantuan Media Flash Card Math 

membantu siswa meningkatkan semangat dalam pembelajaran. 

Tujuan dari penelitian ini adalah 1) Mengetahui adakah pengaruh model 

pembelajaran Auditory, Intellectually, Repetition (AIR) berbantuan media flash 

card math terhadap hasil belajar siswa dalam materi aritmatika sosial. 2) 

Mengetahui seberapa besar pengaruh keefektifan terhadap hasil belajar dalam 

materi aritmatika sosial yang mengunakan model pembelajaran Auditory, 

Intellectually, Repetition (AIR) berbantuan media flash card math dengan model 

pembelajaran konvensional. 

Pendekatan dalam penelitian ini adalah pendekatan kuantutatif. Jenis 

penelitian ini adalah Quasi Experiment dengan desain Posttest Only Control 

Group Design. Pengambilan sampel dilakukan dengan Purposive Sampling. 

Populasi dalam penelitian ini adalah seluruh siswa kelas VII di SMPN 2 

Sumbergempol. Sampel yang di ambil adalah kelas VII-D dengan 33 siswa 

sebagai kelas kontrol dan kelas VII-E dengan 33 siswa sebagai kelas eksperimen. 

Teknik pengambilan data dalam penelitian ini adalah tes dan dokumentasi. 

Analisis data yang digunakan adalah uji prasyarat berupa uji normalitas dan 

homogenitas, serta uji hipotesis dengan uji-t dan perhitungan effect size. 

Hasil penelitian menunjukkan bahwa: 1) Ada pengaruh model pembelajaran 

Auditory, Intellectually, Repetition (AIR) berbantuan media flash card math 

terhadap hasil belajar siswa dalam materi aritmatika sosial; dan 2) Besar pengaruh 

model pembelajaran Auditory, Intellectually, Repetition (AIR) berbantuan media 

flash card math terhadap hasil belajar siswa materi aritmatika sosial adalah 84% 

dengan kategori tinggi. 
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ABSTRACT 

 

This thesis entitled "The Influence of the Auditory, Intellectually, 

Repetition (AIR) Learning Model Assisted by Flash Card Math Media to Student 

Learning Outcomes on Social Mathematics at SMPN 2 Sumbergempol 

Tulungagung" was written by Achmad 'Illiyin, NIM. 12204193222, Mathematics 

Tadris study program, Faculty of Tarbiyah and Teaching Science, State Islamic 

University Sayyid Ali Rahmatullah Tulungagung, Supervisor Nur Cholis, S.Pd.I., 

M.Pd. 

Keywords: Auditory Learning Model, Intellectually, Repetition (AIR), 

Media Flash Card Math, learning outcomes, social arithmetic 

This research is motivated by the low learning outcomes of students in 

Indonesia. Also, the process of learning mathematics in research schools is still 

monotonous and unattractive. It causes the students less enthusiastic and unable to 

focus on learning. Thus, it has an impact on decreasing student learning outcomes. 

One of the efforts to influence learning outcomes is to use the Auditory, 

Intellectually, Repetition (AIR) Learning Model Assisted by Flash Card Math 

Media. The Auditory, Intellectually, Repetition (AIR) Learning Model applies 

listening, thinking, and repetition learning models that can help students' 

effectiveness in learning. Also, assisted by Flash Card Math Media to helps 

students increase enthusiasm in learning. 

The aims of this study were 1) to find out whether there is an influence of 

the Auditory, Intellectually, Repetition (AIR) learning model assisted by flash 

card math media on student learning outcomes in social arithmetic material. 2) To 

find out how much influence the effectiveness of increasing learning outcomes in 

social arithmetic material using the Auditory, Intellectually, Repetition (AIR) 

learning model assisted by flash card math media with conventional learning 

models. 

The approach in this study was a quantitative approach. This type of 

research is a Quasi Experiment with a Posttest Only Control Group Design. 

Sampling done by purposive sampling. The population in this study were all 

students of class VII at SMPN 2 Sumbergempol. The samples taken were class 

VII-D with 33 students as the control class and class VII-E with 33 students as the 

experimental class. Data collection techniques in this study were tests and 

documentation. The data analysis used is the prerequisite test in the form of 

normality and homogeneity tests, as well as hypothesis testing with the t-test and 

N-gain calculations. 

The results of the study show that: 1) There is an influence of the 

Auditory, Intellectually, Repetition (AIR) learning model assisted by media flash 

card math on student learning outcomes in social arithmetic material; and 2) the 

influence of the Auditory, Intellectually, Repetition (AIR) learning model assisted 

by media flash card math on student learning outcomes in social arithmetic 

material is 84% in the high category. 
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 ٍيخص

ثَغبػذح  اىغَغ واىفنش واىزنشاساىجحث اىؼيٍَ رحذ اىَىضىع " أثبس ٍِ ّىع اىزؼيٌ 

فٍ اىَذسعخ  َبدح اىحغبة الاخزَبػٍاى فٍّزبئح رؼيٌ اىطلاة  ػيً  وعبئو ثطبقخ اىشَبضُبد

عَجُشخَفُو رىىْح اغىّح" قذ مزجه أحَذ ػيُُِ, سقٌ دفزش اىقُذ :  ٢اىحنىٍُخ اىثبّىَخ 

 ميُخ اىزشثُخ ورذسَت اىَؼيَُِ ثشّبٍح رذسَظ ىذساعخ اىشَبضُبد ١٢٢٣٤١٤٣٢٢٢

 اىغبّظ اىَبخغزُش. ىٍُخ رىىْح أخىُ, رحذ اششاف ّىس خبىصاىدبٍؼخ اىحن

 ّزبئح اىزؼيٌ ، اىحغبة الاخزَبػٍ, اىغَغ واىفنش واىزنشاس: َّىرج اىزؼيَُخ الكلمات البحث

لا رضاه ػَيُخ رؼيٌ و  هزا اىجحث ٍذفىع ثْزبئح اىزؼيٌ اىَْخفضخ ىيطلاة فٍ إّذوُّغُب.

طلاة أقو حَبعًب وغُش , و ريل اىحبىخ رغجت اىاثخشرُجخ وغُش خزىاىشَبضُبد فٍ اىَذاسط ا

إحذي اىدهىد و ٍِ  اىزأثُش ػيً اّخفبض ّزبئح رؼيٌ اىطلاة.. و قبدسَِ ػيً اىزشمُض اىزؼيٌ

ثَغبػذح وعبئو  اىغَغ واىفنش واىزنشاسَغزؼَو َّىرج اىزؼيَُخ  ّزبئح رؼيٌ اىطلاة َأثش ػيً

َّبرج رؼيٌ الاعزَبع  ُِرطجُق واىفنش واىزنشاس اىغَغثطبقخ اىشَبضُبد. و اىَْىرج اىزؼيَُخ 

. و ثَغبػذح ثطبقخ واىزفنُش واىزنشاس اىزٍ ََنِ أُ رغبػذ اىطلاة فٍ فؼبىُخ اىزؼيٌ

 غبػذ اىطلاة ػيً صَبدح اىحَبط فٍ اىزؼيٌ.اىشَبضُبد ر

ٍؼشفخ ٍب إرا مبُ هْبك رأثُش ىَْىرج اىزؼيٌ اىغَؼٍ ( ١و أغشاض هزا اىجحث هٍ : )

ػيً ّزبئح رؼيٌ اىطلاة فٍ ٍبدح اىحغبة ثَغبػذح ثطبقخ اىشَبضُبد  ٌ واىزنشاسواىفنش

فٍ ٍبدح اىحغبة  اىزأثُش ػيً فؼبىُخ صَبدح ّزبئح اىزؼيٌ مجبسٍؼشفخ ( ٢. )الاخزَبػٍ

 ثَغبػذح ثطبقخ اىشَبضُبد الاخزَبػٍ اىزٍ رغزخذً َّىرج اىزؼيٌ اىغَؼٍ واىفنشٌ واىزنشاس

 .خَْبرج اىزؼيٌ اىزقيُذَث

ٍغ رصٌَُ  اىْىع ٍِ اىجحث هى شجه ردشثخ , و هزااىْهح فٍ هزا اىجحث هى ّهح مٍَ

أخز اىؼُْبد ػِ طشَق أخز اىؼُْبد  . ورصٌَُ ٍدَىػخ اىزحنٌ ثؼذ الاخزجبس -ٍغجق 

ٍذسعخ اىثبّىَخ اىحنىٍُخ  ٧. و مبُ اىغنبُ فٍ هزا اىجحث مو اىطبىت ٍِ فصو اىَقصىد

 ٣٣. و فئخ اىزحنٌاىطلاة ىزنىُ  ٣٣د ة ٧ْخ أخزد ٍِ اىفصو اىثبُّخ عَجش خَجُو. و اىؼُ

ػجبسح  ا اىجحثمبّذ رقُْبد خَغ اىجُبّبد فٍ هز. فئخ ردشَجُخإ ىزنىُ  ٧اىطلاة ٍِ فصو 

َؼذ رحيُو اىجُبّبد اىَغزخذٍخ اخزجبسًا أعبعُبً فٍ شنو اخزجبساد , ػِ اخزجبساد ورىثُق

 د و اىحغبة حدٌ اىزأثُش.-زجبسومزىل اخزجبس اىفشضُخ ثبخ طجُؼُخ وردبّظ

  هْبك رأثُش ىَْىرج اىزؼيٌ اىغَؼٍ واىفنشٌ واىزنشاس( ١ػيً : )ّزبئح اىجحث رظهش 

رأثُش ( ٢. )ػيً ّزبئح رؼيٌ اىطلاة فٍ ٍبدح اىحغبة الاخزَبػٍثَغبػذح ثطبقخ اىشَبضُبد 

ػيً ثَغبػذح ثطبقخ اىشَبضُبد  مجُش ػيً فبػيُخ َّىرج اىزؼيٌ اىغَؼٍ واىفنشٌ واىزنشاس

 % ثفئخ اىؼبىُخ. ٤٤َؼٍْ  ّزبئح رؼيٌ اىطلاة فٍ ٍبدح اىحغبة الاخزَبػٍ

 


